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Høringssvar 
Nedenfor vedlægges de høringssvar der er kommet i forbindelse med høringen på Vores DN af styregruppens 
forslag til strategi-indsatser. Indsatsbeskrivelserne fremgår af bilag 12-3, og høringssvarene samt 
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Indsatsområde: Politik 
Indsats: Vi vil arbejde med fælles politiske dagsordener  
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Bjørn Petersen 
Der er nogle gode potentialer, men også nogle potentielle onder i dette. Man bør være ekstra opmærksom 
når det fra mere eller mindre dominerende position meldes at: "dagsordnerne kan omsættes i handling både 
nationalt og lokalt. De fælles dagsordner er defineret som få højtprioriterede politiske indsatser. Der vil 
fortsat være andre politikker og indsatser, der gælder for hele foreningen, men som ikke har samme høje 
profil alle steder lokalt" Og "og at hele organisationen bidrager og deltager. Og at gennemførelsen af de 
fælles politiske dagsordner er defineret for såvel nationalt som lokalt niveau. " .... for dét KAN betyde at de 
få højtprioriterede faktisk SKAL prioriteres alle vegne - når det er i modsætning til nogle andre, der ikke 
behøver det. Skal REP bestemme, hvad hin enkelte afdeling eller netværk skal prioritere højt? Og hvis ja, 
hvordan så? Hvis nej, hvorfor så skrive det?  
 
Der er også et eller andet enten utrygt eller ugennemtænkt her: "2. Personer med særlige kvalifikationer 
udpeget af repræsentantskabet kan udvikle politiske dagsordner i samarbejde med afdelinger og fremlægge 
for de besluttende organer " ..... for HVEM / HVAD er de besluttende organer om ikke de 98 bestyrelser og 
deres repræsentanter i repræsentantskabet? Skal fx HB bestemme hvad ALLE skal prioritere?  
 
Og så den her sprogbrug: "4. Fastlægge, hvordan fælles dagsordner omsættes til lokale strategier og 
indsatser" ..... Hvem / hvad er det, der skal "fastlægge", hvordan en dagsorden som på hvilken måde er 
"fælles" omsættes i hin enkelte afdeling? I en ukritisk, ubekymret læsning ser det ud som en mulig god hjælp 
til nogen, der ønsker det. I en kritisk tekstnær læsning uden forudbesluttet bekymringsløshed står der implicit 
at nogen (vel rep?) beslutter en dagsorden, og nogen (sekretariatet?) fastlægger de strategier og indsatser, 
vi hver især skal forpligtes på lokalt. - Motiveret med de gode overordnede hensigter (som vejen til helvede 
efter sigende er brolagt med - fordi djævelen gemmer sig i detaljerne): "Det er en styrke for organisationen, 
når vi rykker sammen. Fælles politiske dagsordener styrker gennemslagskraften og sammenhold. Men det er 
vigtigt, at der er ejerskab til og at dagsordnerne kan omsættes i handling både nationalt og lokalt." .... det er 
ikke utænkeligt at sammenholdet tvært imod slækkes, hvis "nogen" prøver at dominere nogle andre til at 
føle ejerskab til "nogen"s kæpheste. Det er desværre ikke sådan at vi slet ikke har set tendenser i den retning. 
Og vi er stadig mange, der er gamle nok til at være naturaliseret i en antiautoritær barn- og ungdom. 
 
Sendt af: Michelle McDonald 
Jeg synes I laver gode kampagner allerede i dag. Vi skal kun omsætte dem til lokal handling og øge 
kommunikationen mellem HB/Sekretariatet og lokalafdelingerne. Alle de dejlige visioner og indlæg er ikke 
meget værd hvis de ikke kan omformuleres til brugbare materialer og handlinger. 💚💚🌎🌎 
 
 

Indsats: Vi vil udvikle og styrke støtten til den lokale politiske interessevaretagelse 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Michelle McDonald 
Hvis man skal have mere liv i lokalafdelingerne skal måske formanden udskiftes vart 3-4 år og lokalt 
rekrutterings arbejde for nye til bestyrelsen laves mere og mere aktivt. 
 
 

https://vores.dn.dk/da-DK/profile/bjorn-petersen
https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
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Indsats: Vi vil udvikle og styrke samarbejdet og indgå alliancer med andre aktører  
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Michelle McDonald 
Ja, det er fint. Det synes jeg skal laves gennem at finde fælles interesseområde. DOF kan fx være med til 
naturpleje der det er en rigelig habitat som skal sikres til fx ynglingsfugle, NGO organisationer i kommunernes 
grønne råd kan mødes indfør kommende grønne råd møden og tale sammen om aktuelle sager, så at man 
står sammen allerede ved starten af mødet og DOF eller svampe turer kan informere DN lokalt når de finder 
truede arter. Det er kun at finde de områder der vi står sammen og kan hjælpe hinanden - ikke mindst ved 
uddannelse og børneklubber. 👍👍💚💚 
 
Sendt af: Knud Erik Hansen 
Det er en del af det politiske landskab, at mange borgere rejser sig i bevægelser. Det skal DN lokalt være med 
i. Det kan vi være på mange måde. Vi kan være dem, der starter en bevægelse og trækker engagerede borgere 
ind og tilsvarende andre organisationer med samme mål. Det kan være at vi går ind i lokale bevægelser og 
bidrager. Der er mange måder at være med sammen med borgerbevægelser og andre organisationer. 
 
Det vil styrke DN at være med. Sagerne får en markant større platform i den offentlige debat, når andre også 
er med og når DN så blander sig i den offentlige debat så er det fra denne større platform. Vi når længere ud. 
Alt andet sige styrker det sagerne at mange spiller godt sammen. Vi får mange flere ressourcer. 
 
Jeg har hørt nogen sige, at DN så bliver væk eller usynlig hvis DN går ind i sådant samarbejde. Det er ikke min 
erfaring. DN er så stor en spiller, at vi ikke sådan bliver væk i et samarbejde.  
 
Der er de sidste halve snes år sket meget i det lokalpolitiske univers. Der dannes mange flere borgergrupper 
og de er generelt blevet stærkere - i høj grad hjulpet af de sociale medier. Det er positivt. Det skal DN være 
en del af. Folk skal kunne se DN som en levende organisation, der bevæger sig sammen med folk og som en 
organisation, der lever, der hvor borgere lokalt har sager for naturen. 
 
Sendt af: Christian Nielsen 
Dette område er at af dem, hvor vi kan skabe resultater sammen med andre. Det er en god måde at komme 
i gang på, så vi starter med at blive enige om de 60-90% vi er enige om med de forskellige parter. Når de er i 
gang og bliver en succes for begge/alle parter, så viser det sig tit at de næste 40-10% ikke er helt så store og 
også kan sættes i gang.  
 
Udover at være DN medlem og DN bestyrelsesmedlem, så er jeg både jæger og landmand. Det er ret ofte at 
jeg oplever en ensidig tilgang til de grupper. Hvorfor det, når vi faktisk kan samarbejde om en lang række ting 
som vi er enige om. 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Christian Nielsen) 
@Christian Nielsen: Godt set og godt skrevet. 
 

- Sendt af: Christian Nielsen (til Bjørn Petersen) 
@Bjørn Petersen Tak - og jeg er sikker på at vi kan gøre rigtig meget for naturen og menneskerne i 
samarbejde med de områder, hvor vi er enige som startpunkt. 

 
 

Indsats: Vi vil have fagligt fokus som en styrke i interessevaretagelsen 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
 

https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/profile/christian-nielsen
https://vores.dn.dk/profile/bjorn-petersen
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Sendt af: Michelle McDonald 
Ja, det er fint med de kompetente medarbejder jeg stødt på i HB/sekretariatet, ros til dem, men det er også 
lokale afdelinger, der DN nationalt bliver repræsenterer på kommunernes grønne råd af lokale DN formand, 
som ikke altid indehaver den faglige kompetens og drivkraft som vi ser hos HB og sekretariatet... så, hvordan 
kan vi da sikre at all den kompetens kommer til brug ut i landet? Det laves rigtigt gode materialer, men hvis 
det ikke bruges lokalt, hvad giver det for mening med det? Jeg håber at det virker i andre lokalafdelinger, 
men jeg tænker at det vil være en fordel hvis en del af materialet kommer direkt ud til kommunerne fra HB 
og Sekretariatet. Laves det i dag? Fx med “Danmarks Vildeste Kommune” konkurrencen? 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Michelle McDonald) 
@Michelle McDonald: Der er heller ikke ALTID, at det, der kommer fra HB og sekretariatet har den 
"faglige kompetens", der bør kendetegne DN (selvom REP besluttede at "faglighed" var for 
skræmmende et ord til den nye vision). Styrkelse af de faglige emnebaserede netværk kan være en 
værdifuld måde at øge fagligheden på, og motivere de enkelte repræsentanter i forskellige grønne råd 
o a til at sætte sig ind i den og bruge den. Der er meget stor forskel på hvordan de forskellige afdelingers 
bestyrelser og formænd mm fungerer og arbejder. En del af os vil meget gerne have os frabedt at HB og 
sekretariatet arbejder bag ryggen / hen over hovedet på os. Og der har desværre været eksempler på 
rimeligt fejl-konciperede Masnedøgade-initiativer, så det er vigtigt at vi lokale fortsat "tegner" DN lokalt 
- som det er fastslået i vedtægterne. DN er ikke HBs ejendom med os lokale som vedhæng. DN er en 
medlemsbaseret forening, der ansætter et sekretariat og vælger en hovedbestyrelse til nogle 
koordinerende opgaver, bl.a. at tegne DN NATIONalt. 
 
 

Indsats: Vi vil arbejde med at øge befolkningens engagement i vores sag  
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Michelle McDonald 
Synlighed synes jeg er det vigtigste vi mangler her. Måske skal vi begynde med at reklamere mere i TV, 
Biografer, Bilka, SuperBrugsen... sælge “Skovbevis armbånd” på Seven Eleven, Netto eller sportsbutikkerne? 
Det er ikke alle yngre som vil have et skovbevis blyant tegning hængende på studieværelset... 
 

 
Indsatsområde: Børn 
Indsats: DN lancerer et digitalt børneunivers og en eksklusiv børneklub 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Bjørn Petersen 
Spændende om det lykkes denne gang. Det har jo fungeret engang med nogle klubber for mindre børn i N&U-
regi. Mon ikke tiden igen er moden. Det handler jo meget om "tidsånd" / modebølger. 
 

Indsats: DN styrker den grønne begejstring i skoler og dagtilbud 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Anne Elisabeth bæklund 
Et rigtigt godt og vigtigt tiltag. Som ansat på en folkeskole på Frederiksberg, er det så skønt at se når eleverne 
endelig får mulighed for at komme ud i naturen, fri fra de fastlagte skemaer i frisk luft. De anførte 
medlemsskaber vil helet sikkert motivere til et større engagement ude i vores fælles natur. 
 

https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/da-DK/profile/bjorn-petersen
https://vores.dn.dk/da-DK/profile/bjorn-petersen
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Indsats: DN giver børnene en grøn stemme 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Michelle McDonald 
Fint skrevet Peter. De plancher og bøger jeg fik af dig togs godt imod af mine børns skoler, men det har ikke 
sket noget med dem. Hvordan skal vi tage næste skrid når vi delt ud materialer? Jeg tænker at det bliver 
svært at ønske hjælpe andre uden at man “går ind på deres område” og at de synes at vi bliver irriterende. 
Det er måske noget at tænke over. Hvor meget skal den DN aktive lave? Kun leverer materialer, eller være 
med til at igangsætte aktiviteter i og udenfor skolerne? Skal det laves på den samme måde landsdækkende 
og med aktuelle kampanger, eller skal det blive mere der det findes engagerede skoleledere, og mindre der 
dette savnes? 
 

- Sendt af: Peter Laurents (til Michelle McDonald) 
@Michelle McDonald: Det er altid en svær balance hvor meget man skal tilbyde og presse på. Giv mig 
gerne et kald ved lejlighed, så sparrer jeg gerne med dig om jeres lokale muligheder og udfordringer :-) 
 

- Sendt af: Michelle McDonald (til Peter Laurents) 
@Peter Laurents: Tak. Jeg skriver her om mine lokale udfordringer fordi jeg tænker at man skal måske 
have eksempler med når man skal igangsætte forskellige aktiviteter. Men, jeg skal ikke gå ind mere på 
detaljer. 😁😁💚💚🌎🌎 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Michelle McDonald) 
@Michelle McDonald: Problematikken om at respektere andres integritet og at de har deres egne 
prioriteringer er ikke begrænset til skolerne og til børnetemaet. Jeg tror meget på kvaliteten af at være 
synlig og modtagelig. Sådan at de der ER motiverede nemt kan finde og få det, de søger. Mens man 
sparer sig selv og de ikke motiverede for ulejlighed og frustrationer. Man kan godt samtidig nudge 
diskret og hele tiden sørge for at der er attraktive tilbud nemt tilgængelige. 
 

- Sendt af: Michelle McDonald (til Bjørn Petersen) 
@Bjørn Petersen Ja, det er rigtigt. Jeg ser at det er mange forskellige vej man er nød til at prove hvis 
man skal påvirke: lokalråd-skoleledere-DN HB-DN lokal-DOF-Udvalg Teknik og Miljø mm... lidt af gangen 
og ikke for meget så de bliver træt på ‘en! 😁😁 
 
 

Indsats: DN samarbejder med andre, der kan styrke vores indsats 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Michelle McDonald 
Hej Peter. Jeg er gået med i bestyrelsen hos DOF Sydvestjylland. Jeg skal diskutere på næste møde hvordan 
vi kan samarbejde DOF-DN. Jeg tænker at vi vil kunne måske få med den nye Børneklubben på DOF turer. De 
har ofte fokus på barn-forældrer/bedsteforældrene. Jeg kan formidle når det bliver aktuelle, hvis der er i 
Varde-Esbjerg-Fanø-Billund-Varde. Hvad synes I? 
 

- Sendt af: Peter Laurents (til Michelle McDonald) 
@Michelle McDonald Det er en fin ide. Det handler om at give børn naturoplevelser, og gerne alsidige 
:-) - det lyder som en rigtig fin ide at samarbejde lokalt.... 
 

- Sendt af: Michelle McDonald (til Peter Laurents) 

https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/profile/peter-laurents
https://vores.dn.dk/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/profile/bjorn-petersen
https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/profile/michelle-mcdonald
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@Peter Laurents Tak. Skal jeg melde tilbage til dig hvordan det går? Eller/og nogen anden? Jeg vender 
mig til DN i de kommuner der DOF laver noget. Have en dejlig søndag. VH, Michelle 
 
 

Indsatsområde: Unge 
 

Indsats: DN's strukturelle rammer skal tilpasses, så alle unge kan integreres i DN 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Michelle McDonald 
De unge skal måske have en egen univers som “børneklubberne” der de træffes online og er med til at 
planere fælles aktioner/møder/projekt. Lokalafdelinger kan kun samarbejde med dem... og derved bliver det 
mindre kedeligt (end at de skal in med en masse voksne og kikke på kommunens sagsbehandling i Podio 😁😁). 
 
Sendt af: Elisabeth Nybro Bjerking 
Vi i ung-afdelingerne har snakket om at det kunne være en idé med en mere flydende overgang mellem de 
forskellige "grupper" man hører ind under. Dvs. at de "børneklubber" der er foreslået under børneområdet, 
skal fortsætte op til en alder, hvor man så derefter naturligt kan flytte hen i en ung-afdeling. Siden ung-
afdelingerne på nuværende tidspunkt er placeret i de store uddannelsesbyer, giver det mening at den 
omtrentlige alder for dette skift er efter gymnasiet, hvor de fleste vil gå videre med deres voksenuddannelse, 
eller få et job. På den måde skal ung-afdelingerne ikke defineres som "universitetsstuderende", men som 
unge på grænsen til at starte deres "voksenliv". 
 
For at skabe overgangen mellem børneklubberne og ung-afdelingerne, kunne det være interessant at få et 
samarbejde mellem ung-afdelingerne og dem som står for børneklubberne, sådan at i hvert fald de ældre 
børn fx kommer på tur med ung-afdelingerne, og møder repræsentanter derfra. Og hvis man tænker den 
tanke videre, kunne det også blive til en god forbindelse mellem ung-afdelingerne og voksenafdelingerne, 
hvilket vi også mangler! Os i ung-afdelingerne bliver præsenteret for en lille del af arbejdet i 
voksenafdelingerne, og det ville være oplagt at når vi på et tidspunkt rykker permanent over i 
voksenafdelingerne, at vi så starter med at være i ansvarsgruppen for børneklubberne - det vil både sikre at 
børneklubberne bliver drevet af de yngste voksne (30+ ca), hvilket børnene ofte vil sætte pris på, samt vi 
unge får en blid overgang til voksenafdelingerne, med arbejde som vi kender til allerede, frem for at blive 
kastet ind midt i sagsarbejde, som voksenafdelingerne allerede har arbejdet længe med. 
 
Sendt af: Elisabeth Nybro Bjerking 
Med hensyn til adgangskravene har jeg ikke oplevet at kontingentet har været et problem for dem som 
starter i ung-afdelingerne, specielt da der allerede findes et billigere medlemskab for studerende. Det kunne 
man dog udvide, så det gælder hele den gruppe man gerne vil henvende sig til i ung-afdelingerne, dvs fra de 
18 år man ca. er når man slutter gymnasiet (se min tidligere kommentar om overgang til ung-afdelinger), til 
man bliver 30 og forventes at blive medlem i voksenafdelingerne.  
 
For at gøre adgangen til DN Ung bredere kunne det dog være en god idé at arbejde med en digital struktur, 
så også unge der ikke bor i en af de 4 byer med en ung-afdeling kan være med. Det digitale netværk må dog 
ikke erstatte fysiske møder, da vi her under Corona meget tydeligt har kunnet mærke at det sociale forsvandt, 
hvilket gjorde at vi havde svært ved at holde på nye medlemmer, som ellers havde vist interesse for at starte 
i DN Ung inden Corona. 
 
 

Indsats: DN skal understøtte at flere unge skaber aktiviteter for og med unge 
Der er kommet følgende høringssvar: 

https://vores.dn.dk/profile/peter-laurents
https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
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Sendt af: Bjørn Petersen 
Ved at nudge aktivitetshungrende unge ind i de emnebaserede netværk fremfor at tro at alder er vigtigere 
end emne og aktivitetsform, kan vi mindske faren for ukonstruktiv segregering, og vi kan opnå gensidig 
befrugtning med hhv ideer, perspektiver, erfaringer og viden.  
 
Jeg oplever det er vældig frugtbart at unge kommer med virkelyst og nysgerrighed, og får meget ud af den 
viden og det overblik, vi gamle bidrager med. Dét er der vitaminer i. Når grupper og individer af unge deltager 
i netværksaktiviteter sammen med gamle, er der BÅDE de vitaminer OG det efterspurgte ungdomssamvær 
tilstede. Hvis der er ret få aktive ung-DæNder i et område, fx en kommune, kan deltagelse i træf om et emne, 
der interesserer dem give kontakt med andre med samme interesse. Både andre unge OG kontakt på tværs 
af generationer i én og samme "pakke" - sammen med nogle faglige indhold af en dybde, der måske kan være 
svær at nå, hvis den organiserende faktor kun er alder (eller køn eller race eller religion, eller hvad man ellers 
kunne tænkes at finde på at organisere os udfra). Vi ved at unge oftere end gamle skifter levested. Derfor 
kan kontakt med interesse-fæller fra hele landet få stor værdi for opbygning af netværk, både mht privatliv, 
faglig udvikling og karrieremuligheder. 
 
Sendt af: Elisabeth Nybro Bjerking 
Som medlem i en ung-afdeling ved jeg, at det sociale betyder utrolig meget for at unge melder sig ind i 
grupper. Det gælder selvfølgelig både det sociale i den enkelte ung-afdeling, men også på tværs af ung-
afdelinger og, som Bjørn ganske rigtigt kommenterer, med voksenafdelingerne. I ung-afdelingerne har vi en 
årlig fælles hyttetur, men vi har ofte mødt modstand fra sekretariatet omkring grunden til afholdelsen, samt 
finansiering. Vi har skullet begrunde hvilke konkrete fordele der er for DN som forening ved at vi mødes på 
tværs af ung-afdelingerne, samt vise at vi har et bredt fagligt indhold af mødet. Selvom der intet problem er 
med hverken det faglige indhold, samt at vi naturligt bruger en stor del af turen på at diskutere hvilke idéer 
og metoder de forskellige ung-afdelinger har for at udbrede DN's arbejde til flere unge (hvilket vi skal 
afrapportere skriftligt efter hver tur), er det vigtigste vi som unge får ud af hver tur en følelse af fællesskab 
med andre naturinteresserede, gjort muligt af DN.  
 
Jeg mener derfor at DN skal stoppe med at fokusere på de konkrete ting vi får ud af at skabe et ungenetværk, 
og i stedet støtte alt det som ikke kan skrives ned i en rapport. Ved at støtte flere træf mellem unge, både 
fysisk og digitalt, er jeg sikker på at DN bliver en meget mere attraktiv forening for unge, som man bliver i 
længe! Her er specielt idéerne om sommerlejre/grønne festivaller m.m. for alle unge i hele landet, kurser og 
uddannelser målrettet unge gennem naturens universitet og desuden yderligere træf mellem aktive 
medlemmer af ung-afdelingerne blevet diskuteret og fremhævet i min afdeling (DN KBH Ung), som tiltag der 
vil gøre os og dermed også andre unge, endnu mere deltagende i DN's arbejde. 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Elisabeth Nybro Bjerking) 
@Elisabeth Nybro Bjerking: God viden. Glad for at få det at vide. DN UNG lever jo i et vist omfang et 
hemmeligt liv udenfor DNs fællesskab, hvad der måske er synd for begge sider af sagen, så fint at få 
noget viden. Også vi voksne (eller rettere: ikke-aldersdiskriminerende) netværk oplever at netværkstræf 
bliver holdt i måske for stramme tøjler pga. de vedtægter mm, der ligger, og som bør revideres.  
 
(Jo: I såkaldte "unge-afdelinger" ER reelt netværk og ikke afdelinger trods fejlbenævnelsen. I har jo 
hverken de forpligtelser, rettigheder eller de samme geografisk og medlemsdemokratiske "ophæng", 
som karakteriserer afdelinger, men nogenlunde de samme kriterier som de forskellige ikke-
aldersdiskriminerende netværk, der er baseret på at koncentrere nogle kræfter omkring emner af 
indlysende DN-relevans (bemærk at ordet "diskriminere" ikke nødvendigvis betyder undertrykke; 
fundamentalt betyder det bare at man holder skarpt regnskab med hvem / hvad der er indenfor en 
bestemt kategori eller ikke er).)  
 

https://vores.dn.dk/da-DK/profile/bjorn-petersen
https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/da-DK/profile/michelle-mcdonald
https://vores.dn.dk/profile/elisabeth-nybro-bjerking


8 
 

Så jeg mener at rent logisk, skal der ryddes op i rodet omkring "UNG"'s status. Navnet skal rettes til 
noget ikke-misvisende og det skal defineres bedre hvad unge-netværk kan være og ikke kan være for 
noget. Og rettigheder og forpligtelser og ophæng skal -på et tidspunkt, måske lidt ude i fremtiden efter 
lidt forsøg og analyse- beskrives mindre uklart end nu. Det vil være til fordel for alle.  
 
Rent strategisk mener jeg at der også skal moderniseres i de forældede og unødigt hæmmende 
vedtægter og principper vedrørende DN-netværkene helt generelt, BÅDE de emnebaserede og 
lokalitetsbaserede OG unge-netværk OG eventuelle andre "emneløse" netværk som REP måtte ønske at 
åbne for. Altså eventuelle andre netværk uden emne, men baseret på et personligt fællestræk mellem 
netværksmedlemmerne, såsom fx kvindenetværk, lægenetværk, handicapnetværk, racenetværk, 
håndværkernetværk eller andre, der ligesom ungenetværk hverken forholder sig til DNs definerede 
formål eller bestemte "genstandsfelter" som fx Limfjorden ELLER Natur og nationalparker eller Køge 
Bugt, fx). Afdelingerne ER rimeligt præcist defineret og beskrevet - selvom de -muligvis- ku bruge en 
revision efterhånden. 
 
Og så mener jeg -nok også rent strategisk, eller måske bare snusfornuftigt- at det er rigtigt og rimeligt at 
alle netværk faktisk skal leve op til nogle forpligtelser (andre end afdelingernes). Som bl a skal sikre at 
det rent faktisk giver DN-mening at investere rettigheder og resurser i dem. Det gode sociale 
sammenhold er ikke DNs hovedopgave, men et godt og vigtigt socialt klister, der ganske rigtigt generelt 
forlænger loyalitetsperioden og lysten, men rent faktisk ikke altid nødvendigvis engagementet i og 
evnerne til at udrette noget, der fremmer DNs formål jvf formåls§'en. Et fx DN-pensionistnetværk, der 
måske havde et fremragende sammenhold og nogle skønne træf, hvor man fx udvekslede minder om 
store naturoplevelser, men ikke medførte andre miljø- eller naturforbedringer end muligvis en smule 
ikke-målbar inspirationsspredning ville vel egentlig være mere relevant som afdeling af ældresagen eller 
et frivilligcenter, fx. Så hvorfor skulle et eventuelt ungdomsnetværk, der i sandsynlig? mulig? 
modsætning til jeres UNG-"afdelinger" heller ikke "ydede" noget til sagen være en mere oplagt DN-
prioritet end så mange andre? Nej vel?  
 
Men jeg er helt enig i at idéer om sommerlejre/grønne festivaller m.m. er gode at arbejde videre med. 
Jeg har dog lidt svært ved at se det geniale i den kraftige segregering / diskriminering, du (og andre) 
lægger op til, med fokus ene og alene på alder som afgørende kriterium. Jeg forstår godt at det kan være 
fedt at fx NOGET AF det, der foregår på fx en grøn festival er et ungdomsspor, hvor man kan dyrke 
bestemte former for socialisering, der måske ikke tiltaler voksne lige så meget. Helt fint. Men at det hele 
+ kurser, uddannelser mv skal foregå i et socialt defineret ekkorum, ser jeg ikke som DNs opgave eller 
interesse. Det må være EMNER og OPGAVER i relation til DNs FORMÅL, der definerer hvad REP 
prioriterer resurser og principper til.  
 
Det er naturligvis både i jer der ønsker at fremme DNs formål's interesse, at jeres forskellige (også 
fremtidigt geografisk placerede?) netværk både er rimeligt DN-definerede og bliver rimeligt integrerede, 
og i naturens interesse. Synergi, du ved. 
 

- Sendt af: Elisabeth Nybro Bjerking (til Bjørn Petersen) 
@Bjørn Petersen Jeg mener på ingen måde at ung-afdelingerne skal separeres yderligere fra 
voksen/lokal-afdelingerne (jeg fortsætter med at bruge betegnelsen “afdeling”, da vi afholder årlige 
generalforsamlinger, hvor der vælges bestyrelse, hvilket jeg mener definerer en afdeling). Jeg har faktisk 
i en kommentar til en af de andre forslag under unge-indsatsområdet netop lagt op til mere samarbejde 
mellem afdelingerne!  
 
Jeg mener også bestemt at DN skal fortsætte med at holde kurser og netværkstræf åbne for alle og også 
gerne afholde flere af disse, men der er brug for at skabe et adskilt ungenetværk, hvis vi skal have flere 
unge med i organisationen. Som mangeårigt medlem af ungafdelingerne har jeg set hvordan DNs ry som 
- og nu siger jeg det lidt hårdt - en gruppe pensionister der sidder med benhårde, fagligt tunge sager 
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med fredninger, lokalplaner, m.m., nemt kan skræmme nye unge væk, specielt hvis man så kommer til 
et træf/kursus, hvor at i hvert fald aldersfordommen ofte bliver bekræftet, og på trods af at det ellers 
er nogle interessante mennesker man møder, oplever jeg at unge stadig ikke ser det som et decideret 
fællesskab, som de vil lægge deres tid i. Der mangler simpelthen den aktivisme, som tiltaler mange unge 
i dag, og som også er grunden til at så mange andre nye grønne-foreninger har langt større held med at 
tiltrække unge medlemmer. Derfor bliver vi nødt til FØRST at skabe et stort netværk af unge, som de 
unge kan identificere sig med når de melder sig ind, HVOREFTER de kan blive præsenteret for det 
bredere netværk, med træf på tværs af aldersgrupper.  
 
Med hensyn til ungetræf (både det der allerede bliver holdt, og de flere der forhåbentlig kommer i 
fremtiden), vil vi naturligvis fortsætte med at fremme DNs formål, det var ikke så meget en kritik af selve 
forpligtelserne omkring at mødes (det faglige og vidensdelende aspekt), som en kritik af den nøje 
afregning, hvilket har været med til at få flere unge-træf til at virke som et umuligt ønske fra vores side. 
Det er hele denne diskussion heldigvis ved at rette op på! 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Elisabeth Nybro Bjerking) 
@Elisabeth Nybro Bjerking Vi er -som antydet- meget enige i at formaliteterne omkring netværk bør 
ændres til noget mere fremmende. Hvis man fortsætter med segregering (adskillelse) vil de afdelinger, 
som nogle unge opfatter som utålelige jo netop fortsætte og forstærkes med at være det. [tekst slettet 
efter aftale med skribent].  
 
[tekst slettet efter aftale med skribent]. Medmindre det går i opløsning, så er DN netop garant for at 
faglighed tages alvorligt, eller i hvert fald repræsenteres når beslutninger om landets forvaltning skal 
tages. Det er nemt nok at være populist og aktivist på et løst letkøbt grundlag, men er det rent faktisk 
dét, der i virkeligheden gavner naturen?  
 
[tekst slettet efter aftale med skribent]. 
 
Så undskyld, jeg også skriver det lidt hårdt, men HVIS fagligt tunge sager er afskrækkende, og man ikke 
vil / må / bør konfronteres med seriøse gamle DæNder før engang senere, så er det måske helt i sin 
orden og ligefrem bedre at man fortsætter med at tiltrækkes af andre foreninger. Flest muligt uden 
hensyn til formål og "kvalitet" er måske slet ikke til naturens bedste. Og hvis skræk for gamle vejer så 
tungt, så er der da spejdere og DUF og sikkert mange andre forsamlinger, hvor alder er vigtigere end 
formål og fagligt fokus.  
 
[tekst redigeret efter aftale med skribent: Vedrørende definition af afdeling:] Kort fortalt, så "matcher" 
en afdeling en kommune, og modtager + screener og behandler (muligvis) de myndighedsafgørelser, der 
vedrører arealer i kommunen. Det er faktisk en slags forpligtelse / skyldighed, som afdelingsbestyrelsen 
har. Dertil har den ret og pligt til at "tegne" DN i kommunen. Dvs at formanden (eller hens repræsentant) 
"beslutter og meddeler foreningens holdning" til noget på kommunalt niveau. Bestyrelsen vælges blandt 
alle menige DN-medlemmer i (eller valgfrit tilknyttet) kommunen. Det er en helt anden konstruktion end 
DN Ung. DN Ung er konstrueret ligesom et netværk (der også sagtens kan holde generalforsamlinger, 
hvis det vil; det er der intet der forhindrer.  
 
Derimod holder DN-afdelinger IKKE generalforsamlinger, men årsmøder. (Nå, det er bare et andet ord 
for det samme - men altså: Årsmøderne er for ALLE DN-medlemmer med bopæl (eller valgt tilknytning) 
i kommunen. Netværkenes træf og eventuelle valgmøder er for dem, der har tilmeldt sig netværket, 
nøjagtig ligesom UNG-afdelingernes (ja, det hedder de endnu, fordi man ikke har ryddet op i forvirrende 
navngivning fra dengang, de blev opfundet som studenterafdelinger - og man ligesom nu uberettiget 
betragtede netværk som noget andenrangs, der ikke rigtig kunne regnes med). Det er bl a forvirrende 
fordi det ikke er umiddelbart tydeligt for "omverdenen", om det er DNs enhed i kommunen eller en 
forsamling uden officiel myndighed, der udtaler sig om et eller andet, hvis begge kaldes afdeling. Er en 
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eventuel ung-afdeling i Roskilde fx en DEL af DN Roskilde eller ikke? Refererer den ene til den anden 
eller ej? Har de afklaret en fælles holdning eller mener de hvert sit, og hvad mener DN som sådan i så 
fald? Står DN Roskilde bag (og solidarisk) med en eller anden aktivistisk handling arrangeret af DN 
Roskilde UNG eller hvad det skulle hedde? Det ku vi nok godt selv finde ud af, men kunne pressen og 
offentligheden og lokalpolitikerne? Nix.  
 
Bortset fra det, så er jeg formand i en afdeling, som helt fint arbejder sammen med unge grupper og 
enkeltpersoner, selvom nogle af os er nogle gamle stivstikkere. Og facebog-administrator for et 
emnebaseret netværk hvor det myldrer ind med unge. Det bliver spændende om de også vil være 
"rigtige" medlemmer af netværket, altså ikke bare +/- passive læsere af facebook-opslag. Hvis der ikke 
er det allerede, så bliver der snart flere under 30 end over, og når vi træffes er der (og har der også 
været) rig mulighed for unge til at møde andre unge og være aktive under og efter træffene. Så egentlig 
forstår jeg slet ikke bekymringen. Det burde ikke handle om apartheid, men om åbne sind. 
 
 

Indsats: DN har et image af at være stedet, unge kan handle og opleve 
naturbegejstring 
Der er ikke kommet nogen høringssvar 
 
 

Indsatsområde: Frivillige og aktive 
 
Indsats: Tiltrække nye aktive og frivillige 
Der er ikke kommet nogen høringssvar 
 
 

Indsats: Skabe en organisering, så vi kan modtage og engagere mange flere aktive 
og frivillige 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Bjørn Petersen 
Der er rigtig mange brede formuleringer / begreber i indledningsteksten. Altså udtryk, som mange kan 
erklære sig enige i uden nødvendigvis at være enige om, hvad det egentlig ér, det betyder. .... dét kan jo altid 
blive "interessant".  
 
* "Frivilligorganisering er afgørende" - men hvad ér fv-organisering da for noget? Og hvem / hvad er det, der 
organiserer de "tilløbende" frivillige? Det kan bl a være et projekt, nogle af dem selv tager initiativ til, og som 
nogle "etablerede" i et netværk eller en afdeling støtter og går ind i og dermed bruger DNs resurser til at 
danne grundlag for. Og hvor organiseringen sker i dét samarbejde. Det kan også fx være at nogle 
sekretariatsansatte kører nogle projekter helt udenom afdelingsbestyrelserne. Og det kan være forskellige 
mellemting. Og det kan være organisering i helt andre former og i andre forstande. Så hvad er vi egentlig 
enige om?  
 
** "man kender sin tydelige rolle og opgaver." .... også dét kan jo forstås på rigtig mange måder. I nogle 
tilfælde definerer man den selv. Og dét er i nogle af dé tilfælde meget uheldigt eller ligefrem uacceptabelt. I 
andre en gave til naturen og til det netværk eller den afdeling, man tager rolle og opgaver indenfor. Det er 
nok også mere regel end undtagelse at især opgaver ændrer og udvikler sig (og man løbende påtager sig nye). 
Tilsvarende med "roller", bortset fra den rent formelle rollefordeling med titler og definerede 
ansvarsområder. Hvordan rollerne konkret spilles er jo meget individuelt. Har man ikke ret til det, er det 
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meget nemt at vælge at bruge sin tid andre steder. Dermed ikke sagt at klare linjer og aftaler ikke er gavnligt 
og vigtigt; oftest også for den enkeltes tilpashed.  
 
*** "opgave- og rollerotation" kan betyde at man ikke er tvunget udover hvad de reelle behov tilsiger til at 
beholde bestemte opgaver og roller. Og det kan betyde at man "tvinges" til at følge et mere eller mindre 
påtvungent system, somom man var ansat i en virksomhed, der har besluttet en rotationsordning. Begge 
dele kan måske være relevante - i forskellige fora og situationer og overfor forskellige "typer af frivillige".  
 
**** "alle dele af hele foreningen." er i sig selv en interessant størrelse. Skal alle afdelinger i sekretariat være 
dygtige til at tage imod nye aktive og frivillige? Og skal de faglige udvalg og REP og HB også det? Eller mener 
"vi" noget andet med "alle dele af foreningen"? Og hvis rent eksempelvis et af Samrådene IKKE er forpligtet, 
kan der så fx også være enkelte netværk eller afdelinger, der kan og bør undtages?  
 
***** "skal vi skabe en ny kultur i DN," har også flere mangtydige begreber. Både "vi" (hvem er "vi"; både i 
eksistentiel forstand og sådan rent denotativt: "hvem / hvad peger det "vi" på, der "skal" skabe..... Og hvad 
vil "EN" ny kultur sige? Der er jo rigtig mange forskellige kulturer i DNs netværk og afdelinger. Skal de alle 
ensrettes i samme retning? De netværk, jeg selv er aktiv i har meget forskellige kulturer, og dét skyldes både 
de aktive sjæles forskelligheder, deltagernes forskelligheder og de konkrete opgaver + arbejdsmåder. Min 
egen afdelings kultur er i levende udvikling og ændrer sig løbende. For en gammel knark som mig føles det 
endda somom det går stærkt. For en rask gammel dreng som mig er det dejligt forfriskende at det ændrer 
sig stærkt og løbende. Og det "skabes" sådan set i høj grad af de bidrag, der kommer; både i form af nye 
tilløbende og nye opgaver og nye strømninger og teknologier. Det er fedt nok. Styring heraf er næsten mere 
en opmærksomheds- og omstillings-kunst end et program. Men andre kan jo opleve det helt anderledes. 
 
Sendt af: Michelle McDonald 
Jeg, som ikke følger at kommunikationen med min lokalafdeling er tilstrækkelig, skule gerne se en portal der 
jeg kunne dele ideer med andre aktive frivillige. Lige præcis som vi har lavet med Vores DN. Podio bruges ikke 
på den måde, det er hvad jeg kan se, udelukkende for sagsbehandling... der jeg synes vi kommer ind for sent 
i processen. 
 

- Sendt af: Christian Nielsen (til Michelle McDonald) 
@Michelle McDonald Podio kan sagtens bruges til det samme som Vores DN, men det er er ikke nogen 
som gør. I stedet for at bruge det igennem hele organisationen, så er der frivilligt og det bliver heller 
ikke brugt fra HB og nedad til den officielle kommunikation. 
 

- Sendt af: Michelle McDonald (til Christian Nielsen) 
Nej, lige præcis. Jeg har kun haft lidt kontakt med Sekretariatet på Podio når jeg var for nylig blevet aktiv 
medlem, ikke nogen kontakt der med min lokale afdeling. Jeg ved ikke ens om de laver så meget der 
med sagsbehandling... det virker mestendels være sekretariatet som laver noget. Når jeg delte 
information om “Hop i Havet” og kursus på “activity” er det ikke nogen som kikker på det. Man kunne 
sagtens lave en egen indgang til “Active”, men så bliver det meget begrænset med dem der bruger det. 
 

Sendt af: Christian Nielsen 
Jeg forstår ikke hvorfor der skal 'udvikles en digital portal ...' når vi allerede har Podio? Hvad er det som du 
mener vi ikke kan i det til intern kommunikation og videndeling her? 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Christian Nielsen) 
@Christian Nielsen Podio opfylder jo ét bestemt behov: Behovet for en kombineret modtagelse, 
arkivering og sagsbehandling af "sager". Til det fungerer podio faktisk rigtig godt, trods visse svagheder. 
Og nye, selv splinternye, der ønsker at deltage i sagsbehandlingen kan faktisk netop rigtig godt modtages 
og engageres (og oplæres, ikke bare i systemet, men også i lovgivningen, sagernes karakter osv inde i 
podio. 
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- Sendt af: Christian Nielsen (til Bjørn Petersen) 

@Bjørn Petersen Ja, der er en god platform til det. Som jeg skrev et andet sted, så kan Teams også 
mange ting, der minder om det - og det er en platform som mindst 2 mio. mennesker i Danmark allerede 
kender fra deres skole og deres arbejde. Tænk, hvis vi kunne slippe for Zoom? Flyt det hele over på 
Teams og så bliver møder automatisk optaget på video og lagt i arkiv, så man senere kan bruge det til 
analyser eller næste skridt i en proces. 
 

- Sendt af: Michelle McDonald (til Christian Nielsen) 
@Christian Nielsen Hvad laver man i en forening der det fleste medlemmer kun klarer at bruge telefon 
og e-post? Lokal Facebook side bruges til meddelelser af udflugter. Eller, måske er det for meget at 
begære af en lokalafdeling... at man skal arbejde i en platform som ligner det man har i store 
virksomheder? Måske skal de frivillig aktive være direkte koblede til HB/Sekretariatet? Det er der jeg får 
de bedste materialer. Jeg har lige fået dem til lokalpolitiker om vild natur, og de er super. 💚💚 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Michelle McDonald) 
@Michelle McDonald: Der er heldigvis OGSÅ afdelinger, der fungerer. Dem kan du glæde dig til måske 
at komme til at opleve. Og netværk forresten. Når du har lært flere at kende, holder du måske op med 
skæve generaliseringer og snæversyn. 

 
- Sendt af: Michelle McDonald (til Bjørn Petersen) 

@ Bjørn Petersen: Jeg tror at det virker bedst i de store afdelinger med mere medlemmer, Aarhus, 
Esbjerg, Kobenhavn, Kolding... og mindre godt i de mindre afdelinger indbagte i marker som laver mad 
til svin... og så tror jeg at det virker bedre med det digitale hvis formanden er 40 end hvis han er 90... 
men jeg ser frem til at blive overrasket Bjørn. 😁😁💚💚🌎🌎 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Michelle McDonald) 
@Michelle McDonald Der er ihvertfald en del mindre afdelinger, der klager over at det er svært at få 
bemanding. Baseret på personkendskab og en del tids erfaring er det mit indtryk at både 40-årige og 90-
årige formænd ofte har svært ved at overkomme de mange tidkrævende delfunktioner, der følger med 
- også selvom man er villig og god til at delegere. Af helt forskellige grunde, selvfølgelig. 40-årige har 
meget ofte fuldtidsarbejde, og det tar tit alt for meget tid. Og ofte også børn, der stadig kræver noget, 
og dertil gamle forældre og svigerforældre. Selvom 90 år ikke er nogen alder idag, føler mange at de har 
ydet nok udadvendt til samfundet på det generelle plan. Og en del har jo også raget en del skavanker til 
sig efterhånden. Folk, der for forholdsvis nylig er gået på pension har tit god tid og er tit godt fremme i 
skoene med IT og arbejdsdeling og netværk osv. Og kan have opbygget stort kendskab til natur og 
lokalsamfund og landskab. Det er jo fedt, hvis man er nok aktive og har en god lokal organiseringskultur, 
som gør det muligt for folk i forskellige aldre og baggrunde mv at yde på cirka det niveau, der passer 
hver især. Og hvis formandskabet arbejder godt sammen nogle stykker imellem, så ikke alt skal afhænge 
af én tærskelvogter+pakæsel. 
 

- Sendt af: Christian Nielsen (til Michelle McDonald) 
@Michelle McDonald: Enig. Rent faktisk er jeg ret sikker på at DN vil kunne få adgang til at bruge 
Microsoft Teams til alle på meget rimelige vilkår. Det er det vi bruger til dagligt og det opfylder alle behov 
- incl. en god app til både iPhone og Android. 
 

- Sendt af: Michelle McDonald (til Christian Nielsen) 
@Christian Nielsen Ja, det vil være en god ide at bruge en platform som mange allerede kender. 
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Indsats: Udvikle de aktive gennem uddannelse og ved at afstemme roller og 
ansvar 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Bjørn Petersen 
Det er måske også en god ide at holde kurser for interesserede, der IKKE er DN-aktive / frivillige endnu; måske 
ikke engang medlemmer. Under en eller flere forskellige ordninger. Fx sælge dem gennem virksomheder eller 
foreninger eller ved hjælp af fondsstøtte. Fx udlodde enkelte (overtallige) pladser; det sker alligevel ikke 
sjældent at det er svært at fylde kurserne op. Måske kan det være en god måde at lokke potentielle aktivister 
nærmere. Og måske også til at få ekstra indtryk af hvordan de potentielle tænker, og niveauer af deres 
biologiske dannelse etc. 
 

- Sendt af: Mikkel Havelund (til Bjørn Petersen) 
@Bjørn Petersen Helt enig i, at Naturens Universitet rummer et stort potentiale for aktive, frivillige i 
bredere forstand, medlemmer og sågar ikke-medlemmer. Både i forhold til at gøre flere interesserede i 
DN, men også for at påtage os en samfundsopgave ved at genlære befolkningen deres forståelse for 
naturen. 
 

Sendt af: Bjørn Petersen 
"personlig samtale og udviklingsplan" - "som model og værktøj" kan nok være en kvalitet for nogle aktive og 
vil helt sikkert være en effektiv repellant mod andre. Efter min erfaring vil den afskrækkende effekt dominere 
hos l a n g t flertallet af de interesserede. 
 
For de ankommere + modtagere, der har lyst, evner, tid og vel især INDSTILLING til at gå ind i det, kan det 
sikkert styrke både gensidigt kendskab, motivation og forventningsafklaring. Altså i den længere eller kortere 
tid, der går indtil den aktive af alle mulige andre, formentlig helt forståelige og upåvirkelige grunde får for 
travlt med andre ting.  
 
Konceptet (især at "samtale" struktureres som model og værktøj istedetfor at være ægte medmenneskeligt 
spontan og personlig) kan for nogle få føles betryggende. Og for langt de fleste som en unødig, måske 
besværlig, måske endda ligefrem fremmedgørende omvej. For nogle aktivkoordinatorer eller formænd kan 
det være en lettelse at have noget at holde sig til. For de fleste med gode sociale kompetencer og følsomhed 
vil det være helt overflødigt. Hvis man ikke har stort behov for støtte, vil det i langt de fleste tilfælde medføre 
klart mere ekstra arbejde end ekstra udbytte. Samtale "som model og værktøj" passer fint til en professionel 
koncerns "systemverden" og meget ufint til en ulønnet medlemsforenings "livsverden". 
 

- Sendt af: Mikkel Havelund (til Bjørn Petersen) 
@Bjørn Petersen Ang. “samtaler” - det skal helt sikkert ses som redskab i værktøjskassen, der kan vælge 
efter behov. Som “ny” i DN kan det være svært at navigere selv i muligheder og opgaver. Der kan en 
sådan samtale have stor værdi til at få nye sluset godt ind i foreningen. Der er allerede gode erfaringer i 
flere afdelinger med sådanne samtaler. Også for “gamle” frivillige” kan en dialog om ønsker, muligheder 
og kompetencer være med til at revitalisere motivation og samarbejde. Selvom mange foreningsaktive 
med garanti nyder de frie rammer - særlige dem der kender det hele indefra - så kan det også være 
frustrerende og føles som tidsspilde ikke at have nogle aftaler. Moderne mennesker vader i muligheder 
til at spendere den kostbare fritid - vi skal evne at gøre det konkret, hvad man kan bidrage med, ellers 
går de frivillige andre steder hen. Vi skal naturligvis finde en model, der passer til DNs ånd - hvor vi er 
åbne for, at frivillige har forskellige behov. 
 

- Sendt af: Niels Hilker (til Bjørn Petersen) 
@Bjørn Petersen - Jeg forstår din betænkelighed ved, at vi som aktive løbende skal udsættes for 
personlige samtaler og udviklingsplaner. - Du har ret i, at det er værktøjer fra systemverdenen. 

https://vores.dn.dk/profile/bjorn-petersen
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Umiddelbart kommer jeg til at tænke på de årlige MUS samtaler, som er udviklet til organisationer, hvor 
magt hierarkiet entydigt er topstyret. Sigtet med disse samtaler er af afstemme topledelsens mål og 
medarbejderens karriere- og udviklingsplan.  
 
Det vil – som du også skriver – passe dårligt til den ulønnede del af en medlemsforening som DN. 
Arbejdet i lokalafdelingerne – i hvert fald i Sorø, hvor vi har omkring 40 aktive – er kendetegnet ved 
arbejdsglæde og tillidsfuld arbejdsdeling med plads til både hånden og hovedet. Én aktiv brænder for at 
hæge om hasselmusene og tilse hasselmuskasserne, en for at overvåge myndighedsafgørelserne og en 
for at arrangere en tur, hvor vi lytter til nattergalens sang. 
 
De aktive er ikke styret af en udviklingsplan eller instruks fra oven, men af glæden og lysten til at gøre 
en forskel. Vi bidrager med den tid og de ressourcer, vi nu synes vi kan stille til rådighed for DN.  
 
Til gengæld tror jeg indsatsen med at skabe en bedre modtagelse af nye aktive er meget vigtig. En 
indledende personlig snak for dels at byde velkommen, introducere til afdelingen og afsøge, hvor og 
hvor meget den nye i kredsen har lyst til at bidrage, vil give et solidt fundament. - Men det er så et af de 
andre indsatsemner. 
 
 

Sendt af: Michelle McDonald 
Fint. Det vil jeg gerne være med til, hvis jeg kan får mulighed til lave noget med det bagefter. 👍👍 
 
Sendt af: Arnold Simonsen 
Jeg synes virkelig det er et fint oplæg Sophie Lundbæk er kommet med, meget af det jeg kunne ønske mig er 
heri. Så er det kun at håbe at de forskellige afdelinger tager vel imod de ting der udbydes 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Arnold Simonsen) 
@Arnold Simonsen Jeg vil håbe, der kommer både udbud og efterspørgsel efter dét, der egentlig er 
sagens kerne / foreningens hovedopgave: Naturbeskyttelse gennem fredninger og andre virksomme 
midler. Og selvfølgelig nogle nødvendige hjælpediscipliner. 
 

- Sendt af: Arnold Simonsen (til Bjørn Petersen) 
@Bjørn Petersen: Helt enig i hvad der er hovedopgaven, men den løses måske også bedst hvis alle kan 
se sig selv deri. Det er jo ikke givet at en meget engageret formand f.eks. er den der altid formår at få 
samarbejdet til at fungere. De fleste vil jo gerne have ejerskab i hvad der sker, men det er også 
nødvendigt med en prioritering, og måske ikke altid bruge tiden på særinteresser. Hele denne 
kompleksitet tror jeg kræver nogle empatiske evner, men måske også nogle redskaber til at håndtere 
det. 
 

- Sendt af: Christian Nielsen (til Bjørn Petersen) 
@Bjørn Petersen Det kan du have ret i ... måske er der behov for lige at se om vi rent faktisk ender med 
at blive bedre til at beskytte naturen og ikke 'bare' tiltrække og fastholde medlemmer? Ordet 'fredning' 
optræder kun en gang i alle de emner, der er under dette punkt (fraregnet kommentarer fra @Bjørn 
Petersen og mig selv). Dette her forslag fra den initielle debat rammer hovedet på sømmet: 
https://vores.dn.dk/da-DK/ideas/storre-lokalt-ejerskab-til-dn-fredningsprojekter.  Vi kan i DN ikke være 
venner med alle, når vi gør det vi mener er bedst for naturen og biodiversiteten. Hvad mangler der for 
at vi kan udnytte den store interesse for at forbedre vilkårene og fremtiden for vores alles natur? 
 

Sendt af: Christian Nielsen 
Mange gode tanker i oplægget her. En af de ting som jeg selv har haft nytte af og bidrager med i frivilligt 
arbejde er en mentor. Det virker rigtig godt med en erfaren mentor, der kan hjælpe på vej i en organisation 
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som DN. Og det er en god måde at give tilbage til organisationen, når man selv er blevet erfaren og måske 
ikke længere er helt så aktiv som man har været. 

 

Indsats: Skabe bedre veje for erfaringsudveksling på tværs, så de gode erfaringer 
og relationer kan flyde frit på tværs af hele DN  
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Bjørn Petersen 
Super ide med en erfaringsportal, der holdes levende med lønnet arbejdskraft. Foruden dén vil et (eller flere) 
netværk for afdelingers næstformænd / organisatorer om samme emner også være oplagt - hvis nogen altså 
vil være aktivt med til at dele og udvikle viden. Selvfølgelig koblet sammen med portalen. 
 
Sendt af: Bjørn Petersen 
"samrådenes udviklingspotentiale" er nok værd at undersøge ja. I en analyse, der også belyser deres 
historiske baggrund, vedtægtsmæssige ophæng etc. "At forene kræfterne på tværs af afdelingerne" gælder 
ikke kun indenfor samrådsgrænser. Sager eller naturområder går ofte også på tværs af samrådsgrænser (eller 
kunne gøre det). I praksis har samrådsgrænserne tildels virket hæmmende på samarbejde på tværs - ikke af 
ond vilje eller nødvendighed, men mere som underliggende vilkår. Kunne man overveje at tænke samråd på 
et andet og mere relevant grundlag end de nuværende regionsgrænser (vistnok suppleret med bevaring af 
enkelte samråd baseret på gamle amtsgrænser)? Forudsætningerne er nogle andre end da samrådene blev 
etableret for at DN kunne matche den offentlige naturforvaltning på de 3 niveauer, den dengang var fordelt 
på. 
 
Sendt af: Bjørn Petersen 
Netværk bør også kunne skabes på andre felter, end lige dem "som visionen fokuserer på." SÅ ensrettede 
behøver vi vel heller ikke være. 
 
Sendt af: Lilian Nielsen 
Med udgangspunkt i evalueringsrapporten om de faglige netværk, ligger der flere (uudnyttede?) muligheder 
for at udnytte de potentialer, der ligger her. Netværkene fungerer forskelligt, nogle tilsyneladende på lavt 
aktivitetsniveau, men forventningsafstemning inden for de enkelte netværk kan måske revitalisere en del af 
dem, især hvis der kommer aktiv opbakning fra sekretariatet. 
 
 

Indsatsområde: Medlemshvervning og fastholdelse  
 

Indsats: Et fælles mål om 150.000 medlemmer inden udgangen af 2026 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Christian Nielsen 
For at kunne gøre det effektivt i lokalområdet, så har vi behov for at kunne se information omkring 
medlemmerne i vores område, sammenligning med andre afdelingsfordeling, sammenligninger med 
medlemspotentialet i vores kommune. Det kunne være på samme måde som i et CRM system, hvor hver 
medlem har en status i forhold til en livscyklus. Derved kan vi nemt se "hov - vi er ca. som de to andre 
lokalforeninger, men vi har ikke samme andel af voksne i alderen 35 til 50". En del af de nuværende 
medlemsfunktioner er ikke nemt tilgængelige for afdelinger og vi kan (så vidt jeg ved) ikke selv tilgå denne 
type data. 
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Indsats: Medlemshvervning skal være et fælles ansvar og samarbejde mellem 
sekretariatet og lokalafdelingerne 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Bjørn Petersen 
"Alle skal". Skal og skal. Nede i gården, da jeg var barn fandtes udtrykket "alle som skalle". Det betød at vi 
allesammen var inkluderet. Ikke at nogen kom og bestemte hvad vi skulle. Det var der nok af i andres kulturer, 
vi var underlagt. Hverken jeg eller de øvrige bestyrelsesmedlemmer "skal" udpege "aktive medlemmer med 
et særligt ansvar for hvervning, og som er kontaktpersoner for sekretariatet." Om nogen i "min" bestyrelse 
sammen med sekretariatet "skal" " arbejde med et onboardingforløb, der sikrer fastholdelse af nye 
medlemmer samt nye aktive til lokalafdelingerne." er noget de helt selv afgør. Ikke noget, der står defineret 
oppe- eller udefra. Det eneste, de SKAL arbejde med, er DNs formål på forskellige måder, de egner sig til. Dén 
del af VORES kultur SKAL ikke ændres. Det er iøvrigt stærkt ambitiøst, for ikke at sige det som det er: Helt 
uden jordforbindelse at tro at et forløb kan SIKRE fastholdelse. Medmindre det inkluderer reb eller lænker 
eller lignende. De tilløbende, vi får kommer og går af mange forskellige grunde, der næsten altid vejer 
betydeligt tungere end nogetsomhelst af alt det, vi allerede gør -med ret go succes- for at inkludere og .... 
ikke FAST-, men BE-holde i vores fællesskab. 
 

- Sendt af: Allan Nyhus (til Bjørn Petersen) 
Hej @Bjørn Petersen Jeg synes essensen er at sammen kan vi skabe et stærkere og større DN. Flere 
medlemmer og flere frivillige. Og der er jo mange gode eksempler på i DNs historie at godt samarbejde 
mellem sekretariatet og lokalafdelingerne skaber noget godt, det tror jeg også det ville kunne hvis vi 
arbejder endnu tættere sammen om at få flere medlemmer til DN og dermed også lokalafdelingerne. 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Allan Nyhus) 
@Allan Nyhus Faktisk er "alle som skalle" en mutation af "alle MOD skalle", igen en mutation af alle mod 
ALLE. - Det betød en form for fodbold, hvor vi istedet for 2 hold var organiseret med én målmand og så 
det antal individer, der nu engang var. Hver præsterede så mange og gode mål, han (vi var næsten kun 
drenge), kunne med netop sine forudsætninger og strategier. Generelt er jeg meget mere til 'kan' end 
'skal'. Så tak for at bruge 'kan' i dit svar her. Jeg ved hvor svært det er for "mine" bestyrelsesmedlemmer 
og "hangarounds" at få tid til bare de mest presserende og lystfyldte DN-opgaver. Da de har så meget 
andet, de på forskellig vis SKAL. 
 

- Sendt af: Claus Winberg (til Bjørn Petersen) 
@Bjørn Petersen Det er næsten for polemisk for mig. Kunne du ikke bare foreslå at ændre "skal" til "bør 
overveje"? Og hvis "dine" bestyrelsesmedlemmer har alt for travlt til at hverve nye medlemmer til at 
støtte DNs vigtige sager, kunne I eventuelt overveje at spørge de 98,5% af samtlige medlemmer i jeres 
forening, som er inaktive, om en eller to af dem kunne tænke sig at gøre en indsats for 
medlemshvervning. Sværere er det vel ikke! 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Claus Winberg) 
@Claus Winberg Ja, det er polemisk, og jo, det er sværere. Desuden gør vi masser, også tiltrækkende, 
og har en høj medlemsprocent. 

 
Sendt af: Alfred Borg 
Bjørn har jo ret i, at vore aktive langt hen ad vejen har valgt den indsats, som de har tid og lyst til, og vi kan 
ikke presse nogen til at gøre mere. Vi er alle frivillige og har også andre ting i livet at tage sig af, men omvendt 
kan vi givetvis mere end vi tror ved at få snakket om det i afdelingen.. da der godt kan sidde nogen og holde 
sig tilbage, når typer som Bjørn og mig selv snakker meget og måske dominerer for meget. - - Dette ved at 
invitere og delegere. Jeg har min kæphest, som jeg har lanceret et par gange i debatten, at foreslå alle 
afdelinger at holde et årligt strategimøde, hvor man tager alle disse mulige opgaver op og vurderer, hvad 
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man kan og vil klare og hvem der har opgaverne. Specielt her i forlængelse af organisationsdebatten, hvor 
der er kommet mange "opgaver" til. Det giver klarhed, overblik og åbne/aftalte forventninger til hinanden. 
 

Indsats: Medlemshvervning skal ind i arrangementer, projekter og kampagner 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Christian Nielsen 
Det giver god mening at fange medlemskandidater, når der er i gang med noget omkring naturen som f.eks. 
Affaldsindsamlingen. For at gøre det nemt, så kan det laves som en nem SMS service, hvor man sender en 
besked til 12xx og skriver 'DN Egedal'. Med det samme får de link på SMS til den lokale afdeling og en 
velkomstside. Her kan de evt. indtaste flere personlige oplysninger. Den lokale afdeling modtager 
mobilnummer på den pågældende. Vi kan så ringe op og udfylde flere information og sende et link til 
indmeldelse med betaling via MobilePay eller på kort. På den måde får vi guidet potentielle medlemmer ind, 
mens de er 'varme' og samtidig skabt forbindelse til den lokale DN afdeling. 
 
Sendt af: Michael Løvendal Kruse 
Det kan god være at jeg er forud for min tid, men vi har ved alle arrangementer vi har afholdt gennem de 
sidste 20 år selvfølgelig fortalt om vores arbejde og hvervede dem der var interesseret. Indmeldelsen forgår 
ved at vi henviser til DN´s hjemmeside. Vi er i afdelingen fokuseret på arbejdet i naturens tjeneste og ikke i 
den videre logistik i indmeldelserne. Dertil har vi brugt vores udemærket sekretariat. Dog har vi mange gange 
efterspurgt statistik og data på medlemmer og ny-indmeldte, men det har ikke været muligt grundet 
lovgivningen. Den årlige liste har vi ikke brugt da den kun er til valghandlingen. 
 

Indsats: Kommunikation og synlighed  
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Michelle McDonald 
Fint! Synligt og nytænkende... ryste væk det gamle støv fra DN og ind med et skinnende nyt. 👍👍😁😁💚💚 
 
Indsats: Nye og eksisterende medlemmer skal opleve stor værdi af deres 
medlemskab 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Bjørn Petersen 
Det lyder som et udpræget sekretariatsjob. Bortset fra "alle aktiviteter, arrangementer, ture og events er 
relevante og interessante for vores medlemmer." Hvad der forhåbentlilg ikke lige kan kaldes noget nyt. .... 
Ikke dermed skrevet at vi ikke rammer ved siden af med arrangementstilbud engang imellem. For ingen kan 
jo på forhånd være sikker på hvad der vurderes relevant og interessant, når man prøver noget nyt. (ligesom 
man ikke kan "sikre" fastholdelse (jeg foretrækker egentlig beholdelse; det lyder pænere)). Men jeg er ret 
sikker på at alle, der orker at arrangere ture og events allerede forsøger at gøre dem relevante og 
interessante for medlemmerne. 
 

- Sendt af: Allan Nyhus (til Bjørn Petersen) 
Hej @Bjørn Petersen Jeg håber ikke du diskvalificerer ideen på forhånd fordi det lugter af sekretariat. 
Ideen/ønsket er faktisk opstået hos @Claus Winberg der som nyere medlem og aktiv i en lokalafdeling 
har bragt forslaget frem. Og så tænker jeg det vel kun er godt hvis vi kan få gjort medlemmerne endnu 
gladere for at være med i DN. 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Allan Nyhus) 
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@Allan Nyhus Jeg skrev at det lyder som en udpræget sekretariatsopgave. Ikke at den er diskvalificerbar. 
Det lyder som noget, der skal sekretariatsmedarbejdere til at udføre. - bortset fra selvfølgelig at blive 
ved med at lave arrangementerne så forhåbentlig relevante som muligt. 
 

- Sendt af: Allan Nyhus (til Bjørn Petersen) 
@Bjørn Petersen Jeg tror afdelingerne kan spille en stor og vigtig rolle i det at synliggøre hvorfor det er 
vigtigt at være medlem af DN. Oplagt med ture/arrangementer som du nævner, det er noget af guldet, 
men så kommer også det at gøre den store forskel i gør lokalt, mere synlig overfor medlemmerne. Uden 
DN.... (fortsæt selv sætningen....skræmme tanke ikke?? :-) ) Et andet eksempel er den lokale 
naturformidling, som jo også kan foregå online. Eks. Via jeres lokale hjemmeside eller nyhedsbrev eller 
som hos DN Holbæk der er begyndt at lave podcasts. 
 

- Sendt af: Bjørn Petersen (til Allan Nyhus) 
@Allan Nyhus Ja, det skal være meget nemmere at bruge hjemmeside og nyhedsmail, så selve den 
omstændelige metodik ikke i samme grad som nu bliver en barriere, som her hos os får alle andre end 
den overaktive eller overengagerede formand til at vige tilbage. Alle de andre vælger andre medier, for 
dét er da godt nok for besværligt. Men værdien af hvad vi gør ER faktisk meget synlig og velkendt. Folk 
med et behov ved præcis hvem de skal henvende sig til. Nok meget pga. "show it, dont tell it". Fedt, du 
gider svare, iøvrigt. Forummet virker stadig meget forunderligt tomt. 
 
 
 
 

Organisering og arbejdsformer – opsamling af temaer 
Der er kommet følgende høringssvar: 
 
Sendt af: Erik Arvin 
Der mangler et meget væsentligt punkt mht. DNs arbejdsformer, jvf. mit indlæg fra 7. februar 2021: "Indfør 
DN Debatforum". Der var stor opbakning hertil! 
 

- Sendt af: Søren Dawe (til Erik Arvin) 
@Erik Arvin Hej Erik, tak for din kommentar og også endnu engang tak for den gode ide med et 
debatforum. Den er ikke medtaget i opsamlingen her, fordi det ifm. med AP21 allerede er besluttet, at 
der skal findes en løsning på hvordan vi styrker debatten og inspirationsdeling på tværs af foreningen. 
Så det er allerede på arbejdsprogrammet for 2021. Du kan se teksten fra AP21 her: "Sammen med 
Organisationsudvalget udarbejdes et forslag til, hvordan der kan etableres en mere levende debat og 
inspiration mellem de aktive, som supplerer DN Aktiv nyhedsbrevet, der har karakter af 
envejskommunikation. Det kan være i regi af et debatmagasin som det tidligere DN Kontakt eller online 
debatmuligheder. Der tages højde for tidligere erfaringer i DN og ønsker fra de aktive. Ligeledes screenes 
andre foreningers eventuelle gode erfaringer.  
Grønne hilsner Søren, sekretariatet 

 
Sendt af: Jørgen Bengtsson 
Jeg har i flere kommentarer skitseret forslag til ændringer i vedtægterne med begrundelser. Naturligvis skal 
vi ikke alle brokke os over at vores forslag ikke er med i sammenfatningen, men jeg synes dog at mine indlæg 
har tilpas tyngde til at man kunne overveje at tage det med. 
 
Sendt af: Jørgen Bengtsson 
I indledningen til dette afsnit skrives "Nedenfor kan du læse styregruppens opsamling på temaerne fra 
organiseringsdebatten, og du kan foreslå andre temaer som du synes Organisationsudvalget bør forholde sig 
til." Jeg er dybt forundret over, at der nævnes noget der kaldes Organisationsudvalget. Dette udvalg kan jeg 

https://vores.dn.dk/profile/allan-nyhus
https://vores.dn.dk/profile/bjorn-petersen
https://vores.dn.dk/profile/allan-nyhus
https://vores.dn.dk/profile/erik-arvin
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altså ikke finde omtalt noget sted i Vedtægterne, så hvad end det er kan det ikke være der, at noget som 
helst skal behandles! 
 
Sendt af: Marianne Engberg 
Ang. HBs sammensætning og ønsket om en mere demokratisk organisering. Det er foreslået at HB nedlægges 
i sin nuværende form og at HB fremover består af repræsentanter fra Samrådene. Derved kommer der en 
direkte vidensdeling mellem præsident og de lokale afdelingers repræsentanter fra Samrådene. Når det ikke 
er nævnt er det måske fordi man ikke ønsker at ændre organisationen i en mere demokratisk retning? 
 
Sendt af: Michael Løvendal Kruse 
Jeg mangler mit indlæg fra den 23. februar i diskussionen, men det er lykkes at trække det ud fra de dybere 
dele af et temmeligt uoverskueligt "vores.dn.dk". Jeg håber ikke at det er et produkt vi skal bruge i fremtiden! 
Her er linket: https://vores.dn.dk/da-DK/ideas/dn-som-en-respekteret-demokratisk-og-folkelig-forening 

https://vores.dn.dk/da-DK/ideas/dn-som-en-respekteret-demokratisk-og-folkelig-forening
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